
ZÁPIS Z ČLENSKÉ SCHŮZE MORAVSKÉHO ORNITOLOGICKÉHO SPOLKU – 

STŘEDOMORAVSKÉ POBOČKY ČSO 

4. březen 2023 

Přítomní: dle prezenční listiny 

Zasedání svolala předsedkyně Moravského ornitologického spolku – středomoravské pobočky 

ČSO (dále MOS) Kateřina Ševčíková na 9:30. Vzhledem k tomu, že se k hodině konání nesešla 

nadpoloviční většina členů, byla v souladu se stanovami zahájena v 10:31 usnášeníschopná 

náhradní schůze. 

Byly projednány tyto body: 

1) Přivítání, úvodní slovo a organizační záležitosti:  

Přítomné na zasedání přivítala předsedkyně MOS Kateřina Ševčíková. Seznámila je 

s předem zaslaným programem, který byl bez doplnění o další body schválen 

jednomyslně. Následně předala slovo Martinovi Vymazalovi, který přítomné přivítal 

jménem Muzea Komenského v Přerově a seznámil je s organizačními záležitostmi. 

Zároveň také krátce představil pokračování přestavby Ornitologické stanice a vyjádřil 

přesvědčení, že další schůze proběhne již v tradičních prostorách. 

2) Zpráva o činnosti MOS v roce 2022 a výhled do roku 2023: 

Rámcovou zprávu přednesla Kateřina Ševčíková. Zavzpomínala na oslavy 90. výročí 

založení MOS na schůzi v prosinci 2022, během níž byla schválena fúze Moravského 

ornitologického spolku s Moravským ornitologickým spolkem – středomoravskou 

pobočkou ČSO. Podklady jsou téměř připravené a těsně před odesláním na soud. MOS 

působí v Olomouckém kraji a okrese Kroměříž a jeho členská základna ke konci roku 

2022 činila 300 osob. I nadále funguje spolkový web, videokanál MOS a facebook, 

k němuž podrobnosti doplnil jeho správce Jan Vidlař. V roce 2022 také vyšla dvě čísla 

zpravodaje Moudivláček a podařilo se ve spolupráci s Muzeem Komenského vydat 

dvojčíslí Zpráv MOS, které představil Martin Vymazal a společně s předsedkyní vyzval 

k psaní příspěvků. MOS se věnuje správním řízením u jedenácti institucí, většině 

oznámených se však není důvod věnovat. Mezi nejčastější řízení v roce 2022 patřila ta 

ke kácení nelesní zeleně, zateplování domů, zásahy do života ptáků a zvláště chráněných 

živočichů, ale i zásahy do významných krajinných prvků nebo maloplošných zvláště 

chráněných území. MOS i nadále úspěšně spolupracuje s Výstavištěm Flora Olomouc 

při biologických dozorech při kácení, biologické dozory držel i během staveb na PČR 

v Kroměříži, při opravách bytového domu na ul. Šrobárova v Přerově a při opravách 

školky Husitská v Olomouci. Mimo to sepsal posudky k opravám bytového domu na ul. 

Krapkova v Olomouci, při bourání objektu v ptačí oblasti Libavá a k účinnosti polepů 

na sklech Přírodovědecké fakulty Univerzity Palackého v Olomouci. MOS se ve 

spolupráci s ČSO stará o ptačí park Malá Lipová. V roce 2022 se vydařila jarní brigáda, 

ale i exkurze, byl vydán propagační letáček a před stavbou pozorovatelny, na níž už byl 

nyní připraven terén, jsme posoudili výskyt vstavačů vojenských. Na rok 2023 je mimo 

brigádu a exkurze připraveno pokračování v plánování výstavby pozorovatelny a 

dalšího mobiliáře, spolupráce s dalšími vlastníky pozemků, ale i příprava „plánu péče“. 

V roce 2022 byly členové MOS také vyzváni k mapování moudivláčků. Jelikož se sešlo 

velmi malé množství dat, monitoring je prodloužen i na rok 2023 – Kateřina Ševčíková 

vyzvala členy k zapojení se do projektu, včetně udávání negativních kontrol. Členové 



se aktivně účastní monitoringu ptáků, jako jsou programy ČSO – třeba LSD, JPSP nebo 

Ptačí hodinka, monitoringu v ptačích oblastech, ale i kroužkování. V roce 2022 byl také 

uspořádán výzkumný terénní víkend Rychlebské hory zaměřený především na 

monitoring lejsků malých a dalších bučinových druhů, akce se zúčastnilo devět 

zájemců. Na rok 2023 se plánuje VTV v Jeseníkách. V roce 2022 se také podařilo 

uspořádat množství exkurzí, které jsou v podobném rozsahu plánovány i na rok 2023. 

Mezi ty nejoblíbenější patří Vítání ptačího zpěvu, procházky za slavíky, exkurze za 

vlhami či za „tajemstvím sousedů“, festivaly ptactva, ale i 

procházky do Tovačova. Předsedkyně MOS závěrem poděkovala všem partnerům a  

 příznivcům, ale i členům, za podporu MOS.  

3)  Zpráva o hospodaření MOS v roce 2022: 

 Vzhledem k nepřítomnosti hospodářky MOS Jany Lukášové přednesla zprávu o 

činnosti na základě připravených podkladů předsedkyně MOS Kateřina Ševčíková. 

Hospodaření bylo v roce 2022 ziskové, dosáhlo zisku +12 866 Kč. Mezi náklady spolku 

patřila spotřeba materiálu na výrobu propagačních placek, mzdové náklady v podobě 

vyplacení tří DPP a ostatní služby (daňové přiznání, pronájem, povinná inzerce 

zveřejnění v Obchodním věstníku ohledně fúze, tisk), mezi ostatní náklady patří 

poplatky za vedení účtu. Příjmy MOS byly z biologických průzkumů, dozorů a 

monitoringů, ale i z darů – zde patří dík paní Haně Himmerové a panu MUDr. Janu 

Křivskému. V roce 2022 obdržel MOS od ČSO podíl z členských příspěvků za roky 

2020 a 2021. MOS má k 31. 12. 2022 majetek v hodnotě 593 266 Kč. Ke dni konání 

schůze byly proplaceny pohledávky v podobě půjčky Jihomoravské pobočce ČSO i 

závazky za nájemné. Hmotný majetek nebyl v roce 2022 kupován (viz níže).  

 

Náklady 

Spotřeba materiálu      3 647 Kč 

Cestovné       327 Kč 

Ostatní služby       14 273 Kč 

Mzdové náklady – DPP     30 000 Kč 

Daň z nemovitosti      89 Kč 

Jiné ostatní náklady      1 188 Kč 

Náklady celkem      49 524 Kč 

 

Výnosy 

Tržby z prodeje      28 500 Kč 

Úroky        50 Kč 

Dary        2 200 Kč 

Členské příspěvky      31 640 Kč 

Výnosy celkem      62 390 Kč 

 

Hospodářský výsledek za rok 2022   + 12 866 Kč 

 

Stav majetku k 31. 12. 2022 

Pokladna       6 728 Kč 

Běžný účet       338 020 Kč 

Pozemek       7 704 Kč 

Zboží na skladě      1 650 Kč 



Drobný hmotný majetek     101 300 Kč 

Nehmotný majetek      3 364 Kč 

Dohadné účty       20 000 Kč 

Pohledávky       117 500 Kč 

Závazky        - 3 000 Kč 

Majetek celkem      593 266 Kč 

 

4) Vystoupení zástupce ČSO: 

Novinky z kanceláře a výboru ČSO přednesla Eva Pleskotová. Nejzásadnější byla 

informace o novém předsedovi ČSO, kterým byl po zesnulém Jiřímu Flouskovi zvolen 

Tomáš Bělka. Devátým členem výboru byl kooptován Gašpar Čamlík. E. Pleskotová 

dále zmínila další úspěšný ročník ptačí hodinky a pozvala na exkurze ČSO. Vyzvala 

také k psaní příspěvků do Sylvie a k platbě členských příspěvků. Závěrem poděkovala 

všem dárcům ČSO, kdy dary jsou významným podílem volných peněz, se kterými ČSO 

hospodaří. V krátké reakci poděkoval H. Pečinka ČSO a MOS za jejich činnost. 

5) Přednáška Daniela Křenka: Praktická ochrana ptáků v IBA Beskydy: 

Daniel Křenek v téměř hodinové přednášce představil ochranu ptáků v CHKO Beskydy. 

Posluchače seznámil s předmětnými druhy chráněnými v ptačích oblastech a se 

studiemi, které sledují početnost těchto druhů či jejich biotopů a navrhují opatření ke 

zmírnění negativního trendu. V závěru povídání se věnoval konkrétním druhům, např. 

strakapoudovi bělohřbetému nebo lejskovi malému, na nichž probíhají podrobnější 

studie. 

D. Křenek v krátkém příspěvku seznámil posluchače s problematikou jmelí a vyzval ke 

sledování ptáků živících se nebo hnízdících v keříčcích jmelí. 

6) Ornitologické zajímavosti za rok 2022: 

Jiří Šírek v krátkém příspěvku představil největší ornitologické zajímavosti v ČR z roku 

2022. Asi největším úspěchem bylo prokázání výskytu ouhorlíka černokřídlého.  

7) Příspěvky návštěvníků schůze:  

K. Ševčíková představila výsledky z monitoringu úhynu ptáků u PřF UP v Olomouci, 

jenž byl v roce 2022 jednou ze zakázek MOS. Budova je problematická především 

reflexními skleněnými výplněmi a obložením, ale i svou polohou v migračním koridoru. 

Kadavery ptáků jsou sbírány pravidelně od podzimu 2012, v roce 2022 byla mimo to 

zjišťována i přítomnost otisků po kolizích. Nejvíce uhynulých jedinců patří sýkoře 

uhelníčkovi, ze zvláště chráněných druhů byl v roce 2022 nalezen slavík tmavý. 

K nejvíce kolizím dochází během podzimní migrace. Z porovnání otisků na 

zabezpečených a nezabezpečených plochách v přízemí i ve vnitřních rozích vyplývá, že 

použitě polepy jsou účinné. Přesto budova stále zabíjí, zamyšlení hodný je především 

poměr otisků zjištěných pohledem z exteriéru budovy a z jejího vnitřku, který je 

mnohonásobně vyšší. 

Druhým příspěvkem K. Ševčíková bylo zhodnocení roku 2022 na odchytové akci 

Acrocephalus v CHKO Poodří. Na této tradiční akci se chytalo od poloviny července 

do začátku září a bylo okroužkováno 2 533 jedinců 53 druhů, což je v porovnání se 

sedmi předchozími ročníky vůbec nejnižší počet. Nejpočetnějším druhem byl rákosník 

proužkovaný, mezi zajímavosti patřil chřástal malý nebo hýl rudý. Ze zahraničních 

kroužkovanců byl kontrolován strnad rákosní s rakouským kroužkem a rákosník obecný 

s francouzským kroužkem. Zajímavé byly i odchyty mimo hlavní linii, unikátní byly 

především podmínky pro bahňáky, jichž se podařilo okroužkovat velké množství. 



8) Ukončení schůze: 

Pan Pečinka požádal o zveřejnění prezentace na webu MOS, předsedkyně souhlasila. 

Předsedkyně MOS poděkovala všem účastníků schůze a popřála jim úspěšný rok 2023. 

Schůze byla ukončena 13:20, následovala neformální posezení v restauraci Za Mlýnem. 

 

 

Zapsala:       Ověřil: 

 

 

…………………………..     ……………………… 

     Kateřina Ševčíková                       Jiří Šafránek 

     Předsedkyně MOS       Místopředseda MOS 


